
DERTIENDE VERGADERING, 
gehouden in het gebouw der Tweede Kamer, 
op Woensdag 18 November 1914, te 11 uur. 

Voorzitter de Heer BOS. 

Afwezig": de Heeren D E BEAUFORT, K E I KLAAR en VAN DER 
VOORT VAN ZIJP . 

De VOORZITTER deelt mede van de Heeren KETELAAR en 
V.\.\ DER VOORT VAN ZIJP- bericht te hebben ontvangen, dal zij 
verhinderd zijn de vergadering bij te wonen, terwijl de 
Heeren TYDEMAN. D E MEESTER en VAN DKK MOLEN kennis 
gaven iets later te zullen komen. 

Nadat de VOORZITTER eene kleine wijziging had voorge
lezen, die de Heer TER LAAN nog in de notulen dei- 12de 
vergadering wenschte te zien aangebracht, en waartegen geen 
bezwaar blijkt te bestaan, worden de notulen van de 10de, 
11de en 12de vergadering goedgekeurd. 

De Heer ROODIIUYZEN vraagt, of hei de bedoeling van den 
VOORZITTER is, dat de notulen van de Subcommissies aan de 
leden der Staatscommissie worden toegezonden. 

De VOORZITTER zegt, dat dit aan de Subeommissiën zelve 
ter beoordeeling staat; het hangt er ook van af, in welken 
vorm die notulen zijn gemaakt. 

De Heer IIOODHUYZEN zegt, dat de notulen van Subcom
missie I I I (voorwaarden voor subsidieei ing van bijzondere 
scholen) vrij uitvoerig zijn. 

De Heer D E SAVORNIN LOIIMAN, voorzitter dier Subcom
missie, verklaart, dat die notulen meer alleen voor de leden 
der Subcommissie bestemd zijn. De bedoeling is, dat evenals 
zulks in de Grondwetcommissie geschiedde, bij de voorstellen 
omtrent de te wijzigen artikelen, alleen een kort verslag der 
Subcommissie wordt gevoegd, maar niet de te haren behoeve 
g-ehouden notulen. 
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De VOORZITTER kan zich met dit plan volkomen vereenigen. 

Aangezien niemand bezwaar maakt, wordt zoodanige han
delwijze ook aan de andere Subcommissiën aanbevolen. 

De VOORZITTER deelt mede, dat Subcommissie I I I 
wenschte door te werken, doch daarbij gestuit was op het 
feit, dat de punten ui t den Leidraad ten aanzien van het 
bewaar-school- en het middelbaar en hoog-er onderwijs no;^ 
niet waren behandeld. Vandaar dat spreker deze vergadering 
belegde, voornamelijk met het oog op het bewaarschool-
onderwijs. 

De Heer TROELSTRA vraagt, hoe het staat met de werk
zaamheden der Subcommissiën. 

De Heer D E SAVORNIN LOHMAN deelt mede, dat zijne Sub
commissie zoo goed als gereed was, doch dat de opdracht 
eenigszins ruim was door toevoeging van het voorbereidend, 
het middelbaar én het gymnasiaal onderwijs. Deze punten 
waren niet in pleno besproken; nochtans stelde spreker voor 
ze af te doen, doch de Heer TYDEMA^' oordeelde het beter 
om eerst de meening der Staatscommissie te vernemen. 
Spreker zou evenwel wenschen voor te stellen thans met het 
middelbaar onderwijs en het gymnasiaal onderwijs te begin
nen, omdat hij daaromtrent niet veel verschil van gevoelen 
veronderstelt; daarentegen is het voorbereidend of bewaar-
schoolonderwijs iets g'eheel nieuws. 

De VOORZITTER heeft daartegen geen, bezwaar. Spreker 
vei zoekt den Secretaris mede te deelen, hoe het staat met de 
gegevens, die voor Subcommissie I I (voor de financiën, voor
zitter de Heer D E MEESTER) zouden worden verzameld. 

De Secretaris deelt mede, dat de laatste gegevens, nl. die 
uit Amsterdam, voor eenige dagen aan het Departement 
ontvangen zijn; zij worden thans verwerkt tot een verzamel-
•staat en zullen dan aan de Subcommissie ter hand worden 
gesteld. 

De Heer ROODHUYZEX verklaart, dat de Subcommissie IV 
(opleiding, voorzitter de Heer D E BEAUFORT) ook zoo> goed als 
gereed is. De Secretaris zal een wetsontwerp maken, hetgeen 
dan nog in de Subcommissie in bespreking komt. 
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De VOORZITTER deelt mede, dat door hem eene redactie 
van het Grondwetsartikel is opgesteld, die hij aan de leden 
van de Subcommissie I nog- dit jaar hoopt te doen toe komen. 
Spreker stelt dan voor met de punten betreffende het mid
delbaar onderwijs te beginnen, en er hiervan eenig'e te zaïnen 
te bespreken. Allereerst is echter aan de orde punt 44, eene 
vraag', welker bevestigende beantwoording' reeds in de Regee-
ïïng'sopdraeht wordt verondersteld. 

De Heer ROODHUYZEN ZOU het verstandig'ei vinden, indien 
men deze vraag1 ontkennend beantwcrrdde. Immers, de hoofd
taak van de Staatscommissie is toch eene regeling te ontwer-
pen, volgens welke geene financieele overwegingen meer eene 
belemmering mogen opleveren voor de ouders in hunne vrije 
keuze ten aanzien van het lar/er onderwijs voor hunne 
kinderen. Met middelbaar ondeiwijs en gymnasiaal onderwijs 
staat de zaak anders; spreker herinnert aan het artikel van 
Prof. FABTUS in ,,Studiën en Schetsen", die aantoont, dat, bij 
bevestig-ende beantwoording- dezer vraag, de Stnatseommissi'3 

aan scholen van allerlei aard hare aandacht zou moeten 
schenken, zelfs dans- en tooneelseholen zouden er onder 
vallen, en teli dezen aanzien zullen de voorstander-; van het 
bijzonder onderwijs toch niet op gelijkmaking dei' voorwaar
den aandringen. Is he-t artikel ernstig gemeend, dan hebben 
we hier inderdaad te doen met een ,,mer a boire". Sprekn 
vreest, dat we hierdoor onze taak zeer zullen verzwaren. 

De VOORZITTER wijst op de noot in den Leidraad ten aan
zien van het vakonderwijs, waaruit volgt, dat het werk niet 
zóó omvangrijk is als de Heer ROODHTJTZBN meent. Ten 
aanzien van liet ahjeniccn ontwikkelend middelbaar onderwijs 
staat de zaak wel andei's, en ook op dit terrein valt een strijd 
dei' meeningen te beslechten. 

De Heer T E R LAAN merkt op, dat in punt 44 gevraagd 
wordt, of dit onderwijs ook onder ,,de" regeling behoort te 
vallen. Spreker zou het afkeuren, als hiermede bedoeld wordt 
ih.:, Ifde regeling, als voor het lager onderwijs staat gvetroffen 
te worden. Doch als men leest: „eene" reg-eling, dan beaamt 
spreker de vraag. Teg'en eene zelfd-e regeling is hij gekant 
om de practische redenen, die de Heer HOODHFYZEX reeds 
aang'af, maar ook om de volgende principieele redenen. Het 
lag*er onderwijs toch is voor ieder kind noodzakelijk en het 
karakter der lagere school omvat, blijkens art. 35 der wet, 
de opvoeding van de geheele natie. Dit kan men van middel-
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baar onderwijs niet beweren; het is geen volksonderwijs en 
wordt nog niet eens aan 5 pet. der kinderen gegeven. Het is 
dus uitzonderingsonderwijs, en daarom moet men het niet 
ni t hetzelfde gezichtspunt bezien als het lager onderwijs. De 
leerlingen komen op een rijper leeftijd, doch liet voornaamste 
verschil is, dat het opleidingsscholen zijn. Toch zou spreker 
er niet tegen zijn om scholen met eene bijzondere kleur gelijk 
te stellen met de andere, maar in de practijk gaat dat niet, 
daar er andeis te veel splitsing ontstaat. Niettemin is het 
gewenscht om tot eene regeling te komen. Zoo gaf de wet van 
den Minister HEEMSKERK van 1909 aanspraak op een Rijks
subsidie da.t voor hoogere burgerscholen met vijfjarigen 
cursus neerkomt op een maximaal bedrag van f 1000 pei 
klasse, hetgeen het mogelijk maakt om dergelijke bijzondere 
scholen op te richten. Maar gaat men over tot algeheele 
gelijkstelling, dan is het resultaat, dat in kleinere plaatsen 
in het geheel geen middelbaar onderwijs wordt gegeven, of 
dat alleen maar ééne richting* haren zin doordrijft. Deze 
Staatscommissie behoort juist alle krachten in te spannen om 
tot oprichting van meer middelbare scholen te geraken, doch 
niet die ontwikkeling tegen houden. Wanneer spreker nu ziet 
de groote vlucht, die de vakscholen hebben genomen in de 
laatste 15 jaren (al moeten ei nog' 10 maal meer komen) dan 
heeft het hem getroffen, dat er zich bijna nooit moeilijkheden 
van wege de richting' hebben voorgedaan, noch met de leer
lingen, noch met de ouders, noch met de leeraren. Deze vak
scholen zijn in -werkelijkheid openbare scholen waar neutraal 
onderwijs wordt gegeven, hoewel ze door particulieren worden 
gehouden. Achtereenvolgens hebben de Ministers KTTTPEK, 
IhxK en HEEMSKERK ze gesteund ; wel een IK wijs, dat men er 
van verschillende zijden mede ingenomen is. Daarom moet 
men niet. door splitsing terugtreden, doch op het verkregen e 
in samenwerking voortbouwen. 

De Heer D E SAVORNEN LOHMAX meent deze vraag bevesti
gend te moeten beantwoorden, omdat ook deze taak aan de 
Staatscommissie is opgedragen. Spreker is van oordeel, dat 
de Regeei ing niet bedoelt, dat ook dit onderwijs door de 
Staatscommissie geheel uit technisch oogpunt moet worden 
nérzien, doch dat zij op die hervormingen zou kunnen wijzen, 
die haars inziens tot wegneming van nog eenige tussciien 
partijen bestaande moeilijkheden zouden kunnen leiden. 

De Heer VAK VEEN is ook van meening, dat punt 44 
volgens de ïlegeeringsopdracht valt onder de taak der Staats
commissie; derhalve kan men er niet over in debat treden. 
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De VOORZITTER merkt tegenover het laatste op, dat de 
Staatscommissie toch bevoegd zo\i zijn om als haar advies aan 
de Reg'eering kenbaar te maken, dat het niet gewenscht is in 
deze materie te treden, vermits de bestaande regeling over 
het algemeen voldoet. Nadat spreker nogmaals de Regeering*s-
opdracht en de Openingsrede van den Minister heeft voor
gelezen, komt hij tot de slotsom, dat eene bespreking van 
deze quaestie wel gewenscht is. Tegven den Heer TER LAAN 
voert spreker aan, dat in den Leidraad niet bedoeld is 
,,dezelfde" regeling, maar „eene" regeling. 

De Heer D E MEESTER komt ter vergadering. 

De.Heer VAN VEEN geeft a-an den Heer ROODHUYZEN toe, 
dat de strijd op het gebied van het lager onderwijs de aan
leiding vormde tot de instelling dezer Staatscommissie. De 
strijd voor het Christelijk middelbaar onderwijs en gym
nasiaal onderwijs is over de hoofden der meesten heen gegaan, 
maar die strijd is niettemin ontstaan uit dezelfde overwe
gingen als de strijd voor het vrije lager onderwijs. Men 
wenscht nl. tegelijk met het verkrijgen van wetenschappe
lijke vorming', de Christelijke levensbeschouwing te dienen, 
hetgeen even goed, zoo niet nog* meer, geldt op rijperen leef
tijd der leerlingen. Dat er niet zoo heel veel Christelijke mid
delbare scholen en gymnasia verrezen, is te wijten aan de 
g'roote financieele offers, die ook hiervoor aan dezelfde 
kringen, nl. die uit den gezeten middenstand, worden ge
vraagd. Deze burgers zouden het op prijs stellen, dat er een 
einde kwain aan den toestand om deze inrichtingen voor het 
grootste deel uit eigen zak te bekostigen, want de Staat 
draagt thans op te beperkte schaal bij. Spreker zou het eene 
teleurstelling' wezen, als men deze aangelegenheid liet voor 
wat zij is. 

Wat de bedenkingen door den Heer TER LAAN ontwikkeld 
betreft, wil spreker opmerken 

De VOORZITTER is van oordeel, dat men deze beschouwingen 
beter kan houden bij de bespreking van de wijze, waarop de 
gewenschte regeling zou kunnen worden getroffen. Spreker 
gelooft, dat het wenschelijk is er thans ook het vakonderwijs 
bij in beschouwing te nemen. 

De Heer VAN VEEN zal dan alleen de conclusie trekken uit 
hetgeen hij meende in het midden te. moeten brengen, nl. dat 
thans de tijd is aangebroken om de financieele regeling voor 
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het middelbaar onderwijs en bet gymnasiaal onderwijs 
grondig te herzien ; niet echter voor het vakonderwijs. 

De Heer VAN DER MOLEN meent eveneens, dat vraag 44 
bevestigend zon moeten beantwoord worden. Hij dacht, dat 
men daar niet lang* over behoefde te spreken, maar mi de 
Heer TER LAAN ZOO al geen piincipieele, dan toch practische 
bezwaren tegen eene herziening der bestaande regeling te 
berde bracht, mag' hij niet nalaten op eene fout in de redenee
ring' van dien spreker te wijzen. Voor het lager onderwijs 
geldt krachtens art. 35 de eisch, dat het een opvoedend 
karakter drage, maar daaruit volgt niet, dat voor het middel
baar onderwijs materieel e ontwikkeling de hoofdzaak is. Van 
het begin van den schoolstrijd af is de wenseh ontstaan naar 
eigen gymnasia.; dit hing samen met de eisenen van dien 
tijd, toen men hoofdzakelijk langs dien weg tot posities van 
invloed geraakte. Toen later de hoogere burgerschool opkwam 
golden gelijke wenschen ook ten aanzien van die soort 
scholen, doch de verwezenlijking" was veel moeilijker, daar 
eene hoogtere burgerschool veel duurder uitkomt wegens de 
daaraan verbonden kabinetten en laboratoria. Wel kwam de 
wet van 1909 eenigszins aan sprekers wenschen tegemoet, 
doch men is er nog* lang niet. Juist op deze scholen geldt het 
paedagogisch element in sterke mate, omdat er tal van vraag
stukken behandeld worden, waaromtrent het voor de ouders 
lang* geene onverschillige zaak is, hoe zij aan hunne kinderen 
worden voorgedragen. • 

Wat het vakonderwijs betreft, is het natuurlijk, dat daar 
minder wrijving bestaat, want daar heeft men van meet af 
de fout vermeden die voor een belangrijk deel den school
strijd beheerscht; deze inrichtingen zijn voor het grootste deel 
uit het vrije initiatief verrezen, geholpen door den steun van 
(>\'i'i heidsv ege. Toch is er bij de oprichting' van een cursus 
voor handelsonderwijs ééns eene moeilijkheid ontstaan, toen 
officieel de eiseh gesteld werd, dat het onderwijs zou worden 
gegeven in strikt neutralen zin. Dien eisch, door den inspec
teur gesteld, heeft de Hegeering echter terecht weder prijs 
gegeven. 

Be VOORZITTER zegt, dat nu wel gebleken is, dat het 
wenschelijk is om ook voor het middelbaar onderwijs en het 
gymnasiaal onderwijs eene subsidieregeling te treffen. Aan
gezien de verschillende punten van dit vraagstuk alle later 
ter sprake komen, dient men thans niet te zeer in détails e 
treden. 
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De Heer D E SAVORXTX LOHMAX had hetzelfde willen zeg
gen. Het is toch een verworven standpunt, dat het middel-
haar onderwijs en het gymnasiaal onderwijs kunnen worden 
gesubsidieerd. 

De Heer TNOLENS wengohi ook vraag 44 bevestigend te be
antwoorden. Iets anders is het echter in welken zin, doch 
dat komt bij punt 56 aan de orde. 

De Heer TER LAAX neemt er nota van, dat ,,eene" regeling 
en niet ,,dezelfde" regeling als voor het lager onderwijs is 
bedoeld. Spreker wenscht evenwel nog te wijzen op het ver
band tusschen het algemeen ontwikkelend middelbaar onder
wijs en het vakonderwijs. Voor spreker is het verklaarbaar, 
dat er geene stem is opgegaan om ook in de vakscholen de 
splitsing' door te voeren. Immers het zijn bijzondere scholen, 
doch toegankelijk voor iedereen; ze kunnen niet anders dan 
neutraal zijn. En nu is het wensehelijk. dat dit zooveel 
mogelijk ook voor de hoogere burgerscholen zal g'elden. De 
hoofdzaak is, dat men verkrijgt een zoo groot mogelijk aan
tal algemeen ontwikkelende scholen, die voor ieder open 
staan. Daarnaast wil spreker gaarne de bestaande Christe
lijke hoogere burgerscholen in groote steden steunen, maar 
niet op de wijze als dit voor het lager onderwijs wordt be
geerd door toekenning van 100 % subsidie. 

« De VOORZITTER acht de conclusie van den Heer TER LAAX 
te vroeg genomen. De vergadering- heeft zich op dit punt nog 
niet kunnen uitspreken ; eerst bij punt 56 zal blijken, of het 
dezelfde regeling zal zijn als voor bei lager onderwijs. 

Spreker concludeert thans, dat er geen bezwaar is om 
vraag 44 bevestigend te beantwoorden. 

Omtrent de salarisregeling', waarop de vragen 45 tot en 
niet 49 betrekking hebben, merkt hij op, dat die, naar zijne 
meening, in de détails zal moeten uitgewerkt worden door 
de Subcommissie voor de jaarweddenregeling bij het lager 
onderwijs. Hij vraagt, of iemand ten opzichte van die rege
ling' vooraf algemeene opmerkingen wenscht te maken. Ver
mits het daarvoor noodig- is te weten, van welke corporatie 
de openbare hoogere burgerscholen en gymnasia voortaan 
zullen uitgaan, stelt hij vraag 50 tevens aan de orde. 

De Heer ROODIFUYZEN zet uiteen, waarom hij de voorkeur 
geeft aan een stelsel, volgens hetwelk voortaan de hoogere 
burgerscholen provinciale instellingen zouden zijn. Sinds 
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lang- gaan verschillende kleinere gemeenten, die eene hoo
gere burgerschool in stand houden, gebukt onder de zware 
kosten daarvan, die grootendeels door de buitenleerlingen 
veroorzaakt worden en derhalve naar billijkheid ook voor 
rekening van die buitengemeenten behoorden te komen. De 
Minister HEEMSKEEK heeft een wetsontwerp ingediend om 
aan dezen misstand een einde te maken, maar, zooals bekend, 
vond dit wetsontwerp bij de Tweede Kamer geen onthaal en 
werd het bij het optreden van het tegenwoordig Kabinet weer 
ingetrokken. Het is eene utopie de buitengemeenten aan de 
gemeenten van vestiging te willen doen bijdragen. Van den 
anderen kant kan men niet besluiten, dat er uitsluitend 
Rijks hoogere burgerscholen zullen zijn, want dan komt er 
geen einde aan het bepleiten van districtsbelang*en in de 
Tweede Kamer. Het best is het daarom ten deze dé provin
ciën aan te wijzen, wijl de provinciale besturen kunnen 
beoordeelen, op welke plaatvsen in hun gewest eene hoogere 
burg*erschool reden van bestaan heeft, en de ingezetenen van 
andere gemeenten dan vanzelf g-edwongen zijn in de kosten 
daarvan hun .aandeel bij te dragen. Spreker wenseht dus, dat 
de hoogere burgerscholen voortaan zullen worden beheerd 
door de provinciën, zij het natuurlijk met financieel en steun 
van het Rijk. 

De Heer TYDI.MVV komt ter vergadering'. 

De Heer T E E LAAN g-eeft toe, dat het stelsel van den Heer 
ROODHUYZEN te verkiezen is boven den tegenwoordigen toe
stand, volgens welken sommige gvemeenten opgescheept zitten 
met zeer hoog'e uitgaven ten behoeve van leerlingen uit 
buitengemeenten. Maar nog beter ware het z. i., zoo men 
uitsluitend Rijks hoogere burgerscholen had. Aan het 
Departement toch en door middel van de Rijksinspectie is 
men voor het besturen der scholen beter ingericht dan de 
provinciale besturen kunnen zijn. Bovendien zou men met 
provinciale scholen dezelfde moeilijkheid, zij het in mindere 
mate. behouden. De hoogere burgerschool te Coevorden bijv. 
trekt toch ook verschillende leerlingen uit de ET.-O.-streek 
van Overijssel. 

Aan den tegenwoordige]) toestand moet in ieder geval een 
eind komen. De gemeente, die eene hoogere burgerschool in 
stand houdt, staat thans, om aan den druk te ontkomen, voor 
de keuze om hetzij de school te sluiten voor buitenleerlingen 
en dan het Rijkssubsidie desnoods maar op te offeren, of wel 
om het schoolgeld voor de buitenleerlingen ongeveer tot het 
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kostend bedrag op te voeren (Amste rdam heft bijv. f 250 van 
bu i t en lee r l ingen) , of eindelijk om zich die kosten voor de 
bui ten leer l ingen m a a r te getroosten, zooals de gemeente 
Zaandam en ook wel andere , bijv. ' s -Gravenhage doet. Geen 
dier regel ingen is echter ideaal te noemen en men ontkomt 
aan de moeili jkheid slechts door de hoogere burgerscholen 
n ie t l anger gemeentel i jke in l i ch t ingen te l a ten zijn, a l thans 
n ie t l anger door de gemeenten te la ten beta len, w a n t dat is 
eigenlijk he t eenige pun t , da t moeil i jkheden oplevert . 

De H e e r V A N DER M O L E N spreekt in gelijken zin. Deze 
scholen dragen niet , zooals de lagere, een speciaal plaatsel i jk 
karakter , maa r dienen veelal ook te r voorziening in de be
hoefte der oml iggende gemeenten . Spreker heeft zich wel 
eens afgevraagd, waarom de provinciën er n i m m e r toe zijn 
overgegaan gemeentel i jke hoogere burgerscholen te sub
sidieeren als tegemoetkoming in de kosten, die de bu i ten
leer l ingen veroorzaken. Ar t . 2 der midde lbaar onderwijswet 
opent hier toe toch de gelegenheid ! L i g t de verk la r ing h ie r in , 
dat de provincie geen eigen fondsen heeft? Zoo ja , dan geldt 
d i t bezwaar tevens om deze scholen tot provincia le instel l in
gen te maken. Daarom he l t ook hij er toe over, om de 
bekost ig ing der hoogere burgerscholen u i t ' s Ri jks kas, of 
met subsidie u i t 's Ri jks kas de beste oplossing. 

Punten 50, si, De VOORZITTER constateer t t hans , da t bl i jkbaar n ie t ge-
wenscht wordt over de sa la i ï s regel ing algemeene opmerkin
gen te maken en stel t voor deze pun ten thans ter u i twerk ing 
over te la ten aan de Subcommissie voor de jaarwedde-
rege l ingen . Aldus wordt besloten. 

I n verband me t p u n t 50 worden tegelijkertijd de punten 
51 , 62 en 63 in behande l ing genomen. 

De Hee r TYDEMAN stelt in h e t l icht , da t men op d i t gebied 
tot een gansch ander systeem zal moeten beslui ten, dan voor 
de lagere scholen werd gewenscht . Nie t iedere gemeente toch 
heeft eene hoogere burgerschool noodig. N u zit j u i s t de 
groote moeili jkheid h ier in , dat eene kleine gemeente , tot 
s t i ch t ing van eene hoogere burgerschool overgaande, de zaak 
voor eene geheele streek monopoliseert , wijl de levensvat
baarhe id voor eene andere school in den omtrek dier gö-
meente daarmede tevens wordt weggenomen. H e t is j ammer , 
dat he t wetsontwerp-HEEMSKERK, d a t eene bil l i jke verdee
l i ng van de kosten tusschen die verschil lende gemeenten 
beoogde te brengen, is inget rokken. H e t had van de tech-
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nische onvolkomenheden gezuiverd kunnen worden en dan 
eene goede oplossing kunnen geven. Maar aan het parasitee
ren van de eene gemeente op de kas van eene andere moet 
in ieder geval een eind komen. Kan de gemeente op grond 
daarvan niet langer de draagster zijn van het openbaar 
burgerschool-onderwijs, dan zal het slot moeten wezen, dat 
het Rijk ze alle exploiteert. 

De Heer D E MEESTER gevoelt niets voor provinciale hoo
gere burgerscholen. Te recht is reeds opgemerkt, dat dan 
eerst het provinciaal belastingstelsel herzien zou moeten wor
den en dat ook de provinciale besturen voor deze taak niet 
zoo goed geoutilleerd zijn als de Rijksregeering. Ook de op
lossing-, dat er uitsluitend Rijks hoogere burgerscholen 
zullen zijn, lacht hem echter niet toe, omdat de Statem-
Generaal niet het meest geschikte colleg-e zijn om uit te 
maken, waar eene nieuwe hoogere burgerschool zal worden 
opgericht. Ook zou spreker het betreuren, wanneer op dit 
gebied de gemeentelijke autonomie geheel te niet werd ge
daan. De beste oplossing ware z. i. samenwerking van de 
verschillende gemeenten in eene bepaalde streek, zooals punt 
63 beoogt, en dus eene regeling in den geest van het wets-
ontwerp-HEEMSKERK, maar dan ontdaan van. de technische 
g'ebreken daarin. De Staat zal, waar noodig, hooger subsidie 
hebben te verleen en dan tot dusver. 

De Heer D E SAVORXIN LOHMAN gevoelt voorloopig het 
meest voor de opmerkingen van den Heer D E MEESTER. 
Ten aanzien van de openbare middelbare scholen staat de 
territoriale zijde van de quaestie het meest op den voor-
g-rond, hetgeen niet het geval is, althans niet in die mate, 
ten opzichte van de bijzondere scholen. Daarom kan die 
territoriale quaestie besproken worden los van de bijzondere 
scholen. Wordt het middelbaar onderwijs geheel Rijkszaak, 
dan moet het Rijk verdeeld worden in stukken, die ieder met 
de noodige middelbare scholen moeten bezet worden; toch 
zijn er streken, waar dergelijke scholen overbodig* zijn. De 
moeilijkheid, dat de buitengemeenten niet medewerken met 
de gemeente, waar de school gevestigd is, is alleen op te 
lossen door dwang. Voor eene bepaalde streek, waar eene ge
meente zulk eene school sticht, zou dan in de behoefte aan 
zoodanig onderwijs zijn voorzien, terwijl, indien het Rijk 
de gemeente moet aanwijzen, waar de school zal verrijzen, 
de keuze willekeuriger en moeilijker zal zijn. 
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De VOORZIJTER wijst er op, dat men tot nu toe slechts ge
sproken heeft van de hoogere burgerschool, maar hetzelfde 
geldt ook voor het gymnasium, Iteeds thans bestaat er eene 
regeling, dat gemeenten met een bepaald aantal inwoners 
een gymnasium moeten oprichten, tenzij zij daarvan worden 
vrijgesteld; in dit verband zie men vraag 62. 

Wat de hoogere burgerscholen betreft is spreker het eens 
met den Heer T E R LAAN, dat haar aantal moet toenemen, 
vooral, indien de opleiding der onwijzer.- voortaan voor een 
deel in de "eerste klassen der hoogere burgerschool zal plaats 
vinden. Spreker voelt het meest voor gemeentescholen, doch 
het tegenwoordige systeem is onhoudbaar: evenwel kan de 
wet vele belemmering'en weg*nemen door in gemeenten met 
een bepaald zielental de verplichte oprichting eener hoog*ere 
burgerschool voor te schrijven. Ook voor een complex van 
gemeenten zou dat kunnen bepaald worden. Die samenwer
king- ware aldus te verkrijgen, wanneer men bedenkt, dat 
de kosten worden bestreden: 1°. door het schoolgeld, door 
den gemeenteraad van de plaats van vestiging onder hoogere 
goedkeuring" vast te stellen (met verminderd schoolgeld voor 
minvennog*enden, en geen schoolgeld voor onvermogenden), 
2°. door eene Rijksbijdrage (welke volgens de bij de Tweede 
Kamer aanhangige onderwij sontwerpen voor de hoog*ere bur
gerscholen f 1000 per klasse zou bedragen, hetgeen spreker 
te gering oordeelt), dan zou 3°. het ontbrekende kunnen wor
den verdeeld over de gemeenten, waaruit de leerlingen 
komen, en wel naar evenredigheid van hun aantal. Krijgt 
men echter uitsluitend de bemoeiing van het Rijk, dan 
hangt men af van den stand der Rijksfinanciën. Bij de 
regeling, die spreker voor de oprichting schetste, zal de toe
neming van het aantal scholen sneller gaan dan thans het 
geval is. 

De Heer ROODHUYZEN gaat mede met de wenschen van 
den VOORZITTER, en den Heer TER LAAN, dat er meer scholen 
moeten komen. De Subcommissie IV (opleiding) stelde als 
eisch van toelating tot de inrichtingen voor opleiding voor 
de aanstaande onderwijzers het bezit van het einddiploma 
van eene hoogere burgerschool met 3-jarigen cursus. Waar 
spreker erkent, dat er voor eene stichting vanwege de pro
vincie bezwaren bestaan, gevoelt hij zich meer aangetrokken 
door regeling dezer zaak van wege het E ijk, dan van wege 
de gemeente. De verplichting toch aan zekere gemeenten om 
een gymnasium op te richten heeft niet veel doel getroffen. 
In kleine gemeenten is het een groot voordeel, als er eene 
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hoogere burgerschool wordt opgericht, door de vestiging 
van ± 12 leeraarsgezinnen; daarom is er concurrentie te 
vreezen, wie de school zal krijgen, terwijl als het Rijk de 
beslissing heeft, men de beste plaats onbevooroordeeld kan 
uitkiezen. Op Rijksscholen zal men ook veel gemakkelijker 
kunnen bepalen, of iemand kosteloos tot de school toegelaten 
kan worden. 

De Heer TER LAAN is het met den VOORZITTER eens, dat 
men zooveel mogelijk de gemeentelijke autonomie moet be
houden, maar de ervaring van later jaren heeft hem ge
leerd, dat dit niet altijd gaat. De gemeenten kunnen het 
niet steeds volhouden; daarom beheerscht vraag 51 (de kos-
tenverdeeling) de quaestie. Daarom merkt spreker op, dat 
naast de 3 bronnen, die de VOORZITTER noemde, nog in 
punt 52 de bijzondere heffing of eene schoolbelasting wordt 
aangegeven, n.1. eene belasting', door alle inwoners van het 
Rijk te betalen, ook al hebben ze geene kinderen (meer) op 
de hoogere burgerschool. Is daarentegen de Rijksbijdrage 
hoog* genoeg, dan behoeft deze bron niet te vloeien. Thans 
is het schoolgeld voor eene hoogere burgerschool met 5-jari
gen cursus meestal f 100,— en voor eene hoogere burger
school met 3-jarigen cursus f 30—f 60. De meeste ouders 
kunnen den kostenden prijs niet betalen, daarom zal het ge
middelde voor de laatstgenoemde scholen in de toekomst 
moeten dalen tot f 30. Spreker zou ook hier evenredig 
schoolgeld willen heffen. Waarom is het ontwerp van Minis
ter HEEMSKERK mislukt? Omdat men door de buitengemeen
ten te dwingen bij eene Rijkswet tot medebet'alen, daar 
groote oppositie zou krijgen. Immers, dan moeten de kleine 
burgers die gelden opbrengen om de kinderen van den bur
gemeester, den dokter, een rijken boer enz. naar de hoogere 
burgerschool in de andere gemeente te kunnen zenden. Het 
beste is, dat de gemeente, die het ware middelpunt der 
streek is, door het Rijk worde aangewezen. 

De VOORZITTER merkt Op, dat de bedragen, door school
geld bijeengebracht, ook reeds thans vrij aanzienlijk zijn. 

De Heer TYDEMAN is van oordeel, dat de voordeelen en 
de nadeelen met betrekking tot stichting* door het Rijk of de 
gemeente niet zoo scherp tegenover elkaar zijn af te bakenen. 
Dat het Rijk zoo ongeschikt zou zijn om de verdeeling der 
scholen over het land te bewerkstelligen, gelooft spreker 
niet. Hij zou ook niet doctrinair willen zijn ten aanzien van 
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de autonomie der gemeenten; deze scholen, vindt men toch 
voornamelijk in de gToote steden van ± 100 000 inwoners. 
Maar voor kleinere plaatsen zullen, indien het liijk de reg*e-
ling in handen heeft, tal van bezwaren weg-vallen. \Ooi-
spreker blijft een van de hoofdmotieven tegen gemeentelijke 
regeling de slechte financieele toestand der kleine gemeen
ten. Men zou daarom de groote gemeenten van de Rijks
regeling* kunnen uitzonderen. 

De VOORZITTER vraagt, of de Heer TYDEMAN ook te vinden 
zou zijn voor het leggen van een deel der kosten, die na de 
Rijksbijdrage en de schoolgelden overblijven, op de gemeen
ten, van waaruit de leerlingen komen? 

De Heer TYDEMAN zeg't daar wel voor te gevoelen. 

De Heer D E SAVORNIN LOHMAN acht het niet wenschelijk 
verschil te maken tusschen groote gemeenten en andere; de 
regeling moet voor alle gemeenten plaats vinden op gelijken 
voet. Spreker vindt het rationeel, als het Rijk iets meer be
taalt, maar de gemeente moet het initiatief behouden, om
dat daar de belang-hebbenden zijn. De autonomie der ge
meenten brengt juist velerlei tot ontwikkeling; het moet niet 
steeds van boven af komen. Wat betreft het schoolgeld kan 
men eene deg-ressie invoeren met geheele of gedeeltelijke 
vrijstelling. 

De Heer TROELSTRA merkt op, dat de VOORZITTER wel voor 
de gemeentelijke autonomie opkomt, maar toch tevens bij een 
bepaald zielental eene verplichting* aan de gemeenten tot hei 
oprichten van scholen wil opleg*g*en. Maar dan komt er toch 
van het initiatief der gemeenten weinig terecht. Het voordeel, 
dat de gemeentenaren zich, door middel van de plaatselijke 
commissie van toezicht voor den bloei der school zullen 
interesseeren, is toch evenzeer op eene Rijks hoog*ere burg-er-
school mogelijk. En'als nu het Rijk toch décreteert, waar de 
scholen zullen verrijzen, is het ook beter, dat het Rijk de 
zaak geheel in de hand houdt. Dan komen de voordeelen van 
het stelsel van den VOORZITTER nog beter tot hun recht. 

De VOORZITTER antwoordt hierop, dat eene gelijke dwang-
bepaling nu toch ook al bestaat voor het oprichten van open
bare gymnasia en dat nog nooit eene stem opging om daar
van Rijksg'ymnasia te maken. Bovendien zijn er verscheidene 
gemeenten met kleiner zielental, die toch een gymnasium 
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hebben opgericht. Daarom wil spreker wel het initiatief aan 
de gemeente laten, maai daarbij zekere banden aanleggen. 
Men behoudt dan toch het voordeel, dat de schoolgeldheffing 
beter door de gemeente, waar men ieders financieele kracht 
het best kan beoordeel en, dan door de centrale Regeering 
wordt gemaakt. Ook heeft men ter plaatse dan meer invloed 
op den gang van zaken, want de macht van de schoolcommis
sies op eene Rijks hoogere burgerschool is niet groot. 

I 
De Heer D E MEESTER bevestig't dit laatste uit eigen 

ervaring, want hij is vroeger lid der commissie van toezicht 
op het middelbaar' onderwijs te Groningen geweest, welke 
wel op de gemeentelijke hoogere burgerscholen aldaar wat te 
zeg-gen had, maar op de Rijks hoogere burgerschool al heel 
weinig'. Behoudt men gemeentelijke hoogere burgerscholen, 
gesubsidieerd door het Rijk, dan zal men echter hillijkheids-
halve ook de allergrootste gemeenten, zooals Amsterdam en 
Den Haag* daan-oor moeten subsidieei < n. 

Het argument eindelijk, dat de gemeenteraden der omlig
gende gemeenten nooit zullen medewerken, omdat men daar 
veelal weinig ervoor zal gevoelen kosten op zich te nemen ter 
wille van de kinderen van enkele ingezetenen, acht spieker 
niet sterk. Men zal de billijkheid daarvan over het algemeen 
toch wel inzien en belanghebbende ingezetenen hebben toch 
ook invloed op de beslxxiten van den Raad. Spieker zou 
trouwens aan de gemeenten bij de wet de verplichting1 tot 
samenwerking willen opgelegd zien. 

De YOORZITTEK wenscht de zaak thans ter voorloopige 
beslissing over fee laten aan de Subcommissie voor de finan
cieele regeling. 

De Heer TER, LAAN vraagt nog, of niet eene afzonderlijke 
Subcommissie voor het middelbaar onderwijs reden van 
bestaan heeft. Er doen zich toch juist op dit gebied eigen
aardige moeilijkheden voor. 

De Heer ROODHUTZEN wenscht nog een tweetal opmer
kingen te maken. Vooreerst acht hij het onjuist het al of niet 
oprichten van eene hoogere burgerschool te binden aan eeu 
zeker getal inwoners eener gemeente. In eene gemeente met 
klein zielental, doch die het centrum vonnt van eene geheeie 
streek, zal dikwijls de behoefte aan eene hoogere burgerschool 
bestaan en juist voor al dergelijke gevallen kan het Rijk het 
best optreden als beheerder der school. 

16 
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Ten tweede is liet zijns inziens ju is t dikwijls aan erns t ige 
bedenking' onderhevig, wanneer in kleine gemeen ten de com
missie van toezicht veel invloed heeft op den gung van 
zaken aan de school. W a n t ondenkbaar is he t a l lermins t , dat 
dan de leden dier commissie intel lectueel ver s taan beneden 
de leraren d n school. 

De VOORZITTER geeft er de voorkeur aan. ter wille van het 
verband n u t de oveiige finaneieele regel ingen. dat dezelfde 
Subcommissie, die de geldelijk» verhoudingen voor het lager-
onderwijs ui twerkt , ook dit gedeelte bearbeidt . 

Aldus wordt besloten. 

De Hee r T V J - E M W wijst er andermaal op. dat in bepaalde 
streken h e t bestaan van eene school de oprichting' van andere 
scholen daarnaast onmogelijk maakt . Is er nu eene bijzondere 
school, dan kan daarnaast in diezelfde streek eene openbare 
n ie t bes taan. Vandaar dat toegezien moet worden, d a t eerst-
bedoelde school dan ook voor andersdenkenden toeg-ankelijk 
moet zijn. De wet bepaa l t thans reeds, d a t dezulken niet 
mogen worden geweigerd ,,op grond van godsdienst ige gezind
h e i d " . Maar d a t g*aat niet ver genoeg1; d i t voorschrift d ien t 
vet 1 -uirnd te worden. 

De Hee r D E SAVORNIN LOHMAW betoogt, dat men natuur l i jk 
rekening er mede heeft te houden, da t verschil lende ouders 
ook op d i t gebied voor hunne kinderen een bijzonder onderwijs 
vei langen, maar n ie t temin kan men de zaak h ie r niet , als bij 
het lager onderwijs, voor bijzondere en openbare scholen 
geheel op gelijken voet regelen, omdat niet overal en voor 
iedereen midde lbaar onderwijs noodig" is, en dus voor elke 
school de behoefte daa raan moet worden aangetoond. Men 
zal daarom in hoofdzaak de bestaande regeling' moeten be
houden, want de thans gestelde voorwaarden waarborgen 
reeds afdoende, d a t op de bijzondere scholen onderwijs van 
gelijk gehalte als op de openbare wordt gegeven. Slechts zal 
in de cijfers eenige verander ing moeten worden aangebracht , 
want het subsidiebedrag, thans ongeveer gel i jkstaande met 
30 pe t . der kosten, is n a a r bi l l i jkheid niet hoog- genoeg. 

De Hee r RCOOHUYZEN ka ir zich hiermede vereenigen. Op 
grond van de u i t la t ingen der Heeren V A N V E E N en V A N DER 
M O L E N vreesde h i j , da t men van Rechts op algeheele f inan
eieele gel i jkste l l ing van bi jzonder en openbaar onderwijs ook 
ten aanzien van hoogere burgerscholen en gymnasia zou aan-
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dringen. Het belang voor de ouders om eigen Christelijke 
scholen te hebben is hier minder sterk dan bij het lager 
onderwijs. Spieker zelf had vroeger onder zijne leerlingen 
ettelijke kinderen van Roomseh-Katholieke en anti-revolu-
tionaire ouders. Hij wil gaame medewerken om het bestemde 
subsidiebedrag nog' wat te verhoogen maar algeheele finan
eieele gelijkstelling' ware op dit gebied verkeerd, omdat men 
dan overal in concurrentie met bestaande openbare scholen 
oiinoodig bijzondere scholen zou zien verrijzen. 

De Heer TEE LAAN stelt de zaak nog- scherper. Het bezwaar 
is hierin gelegen, dat de oprichting van eene bijzondere 
school in eene kleinere gemeente, bijv. Harderwijk (waar 
men in die richting" plannen koesterde) zal maken, dat eene 
openbare school daar niet bestaan kan. Nu is zoodanige bij
zondere school alleen bruikbaar voor de leerlingen van die 
bepaalde richting in tegenstelling" met de openbare, die voor 
allen bruikbaar is. Tegen de finaneieele gelijkstelling geldt 
hier dus niet een principieel, maar een practisch bezwaar. 
Dat is ook mede de reden geweest, waarom in 1909 de sociaal
democraten gestemd hebben tegen de Subsidiewet van Minis
ter HEEMSKERK. 

De Heer D E SAVORNIX LOHMAN weerspreekt, dat openbare 
hoogere burgerscholen bruikbaar zouden zijn voor kinderen 
uit Christelijke gezinnen. Er wordt daar wel degelijk dikwijls 
veel gezegd, wat ingaat tegen de gevoelens van Christelijke 
ouders. Ku is het zeker, dat het bestaan eener bijzondere 
school op kleinere plaatsen de oprichting van eene openbare 
zal tegenhouden. Men niake alsdan de school zooveel mogelijk 
ook voor andersdenkenden bruikbaar. Zoo zou men van Rechts 
niet moeten vasthouden aan den eisch, dat alle leerlingen 
het godsdienstonderwijs moeten volgen. Het 9de lid van art. 
456is zou dus wellicht nog eenige uitbreiding" kunnen 
ondergaan. 

De Heer VAN WIJNBERGEN komt tegen het standpunt van 
den Heer EOODIHYZEN principieel in verzet. "Wel degelijk 
gelden bij het middelbaar onderwijs voor velen dezelfde argu
menten om eene school van eigen richting- te hebben als bij 
het lager onderwijs. Zelfs gelden zij nog in sterker mate, 
omdat het gevaar, dat hunne geloofsovertuiging geweld zal 
worden aangedaan, voor de leerlingen op dien leeftijd ern
stiger is. Discussie is hierover in deze commissie toch niet 
meer noodig. De Heeren TER LAAN en ROODHUYZEN moeten 
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zich er hij neerleggen, dat spreker en zijne medestanders de 
openhare school, ook de midedlbaic. tin eenmaal niet geschikt 
achten voor hunne kinderen. Voor de Koomsch-Katholieken 
is hieromtrent het Mandement der Bisschoppen van L868 
decisief, hetwelk uitdrukkelijk vermeldt, dat hei bezwaar zirh 
wel degelijk ook tegen de openbare middelbare scholen en 
gymnasia i icht. 

Spreker erkent intusschen, dat practisch de moeilijkheden 
hier lastiger zijn uit den weg j» ruimen dan hij het lager 
onderwijs, maai men kan den eisch stellen, dat de bijzondere 
school om voo] subsidie in aanmerking te komen tenminste 
een zeker getal leerlingen moet tellen. En als er dan naast 
zoodanige school voor eene openbare geen plaats meer is, 
waarom moet dan juist de bijzondere wijken, zooals de Heer 
TER LAAX wil? Men bedenke, dat de neutrale school wel 
toeycmkelijk, maar niet bruikbaar is voor allen. Het billijkste 
is, dat in den regel in iedere plaats, waai slechts ééne open
bare middelbare school mogelijk is, de meerderheid den door
slag geeft. Natuurlijk moet dan, wanneer de meerderheid 
eene bijzondere school verkiest, die school ook voor kinderen 
van andersdenkenden openstaan; maar behoudens in het 
geval van internaten, verlangt de wet dit nu reeds. 

De Heer YAX DER MOLEN merkt op, dat de drang in de 
laatste jaren niet zoo naar voren is gekomen, omdat men de 
handen vol had met het lager onderwijs. Spreker bedoelt niet 
om dezelfde regeling voor liet middelbaar onderwijs te vra
gen, als voor het lager onderwijs. Er zijn toch twee verschil
len, die eene andere regeling motiveeren: 1°. het feit, dat 
lager onderwijs verplicht is voor iedereen, en 2°. het feit, 
waar de Heer TYDEMAX reeds op wees, nl. dat wie eene middel
bare school in eene streek opricht, daar in zekeren zin een 
monopolie heeft. Spreker wijst er voorts nog' op, dat op 
bijzondere middelbare scholen reeds thans vele kinderen 
komen, wier ouders niet belmoren tot de kringen, die de school 
oprichtten. Een ernstig bezwaar tegen facultatiefstelling van 
het godsdienstonderwijs is, dat men daardoor dit vak in de 
oogen der leerlingen eenigszins disqualifieeeit. 

De Heer TROELSTRA herinnert er aan. dat de Heer D E 
SAVORXIX LOIIMAX deze quaestie omtrent het middelbaar 
onderwijs inleidde op eene wijze, die strijd kon weren. Ook 
anderen willen eene practische reg-eling, die niet berust op 
dezelfde regvelingv als voor de lagere school. Toch wil spreker 
nog eenige principieele opmerkingen maken. De Heer TAN 
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"WIJNBERGEN sprak, alsof het zijn van ,,openbare school" 
voor de middelbare school dezelfde beteekenis heeft als voor 
de lagere school. Dit is niet juist; bij de middelbare school 
heeft het slechts formeele beteekenis, daarentegen is in de 
Lager Onderwijswet een criterium aangegeven. Op de middel-
bare scbool treft men leeraren aan van allerlei kleur e 
sprekers tijd was daar geen bepaald gezichtspunt van wa. 
werd onderwezen. Er is op die school eigenlijk geen sprake 
van paedagogische overweging1; ook om die reden mag men 
den geest van het onderwijs niet gelijkstellen met wat men 
bij het lager onderwijs waarneemt. Voor spreker is de quaestie 
historisch gegroeid; men behoort niet terug te komen op 
eenmaal verleend subsidie. Daarom verheugt het spreker, dat 
de meeste sprekers geen omkeer wenschen, doch zich willen 
bepalen tot verbetering' van het bestaande. 

De VOORZITTER is van meening", dat allen zich kunnen aan
sluiten bij het standpunt van den Heer D E SAVORNIN TJOHMAN 
om het historisch gewordene technisch te verbeteren; bijv. 
ook ten aanzien van de bezwaren, aan het subsidiebedrag* 
ontleend. 

Het uitgangspunt van spreker *is altijd geweest, dat men 
zooveel mogelijk hoogere burgerscholen moet oprichten, en 
daarom met de bezwaren van andersdenkenden ook hier moet 
rekening houden, te meer, daar dit onderwijs meer opvoed
kundig* moet worden. De opmerking* van den Heer VAN W I J N 
BERGEN, dat wie openbaar middelbaar onderwijs wenscht, 
gelijk staat met ieder ander, g*aat niet op, want dit openbaar 
onderwijs wordt niet alleen begeerd door hen, die het met de 
strekking eens zijn, maar ook door degenen, die in de streek 
geene school van eigen richting vinden. Spreker is er dus voor 
om als praetisch doel de bezwaren zooveel mogelijk weg te 
nemen en derhalve den teg*enzin van andere groepen te ver
minderen. 

Krachtens de wet van 25 April 1879 (Staatsblad n°. 87) 
wordt art. 35 der Lageron derwij swet ook op de middelbare 
scholen toepasselijk verklaard. Als men nu heefteen waarborg 
in de wet, dat in eene gemeente van eene zekere grootte eene 
school van middelbaar of voorbereidend hooger onderwijs 
moet worden opgericht, dan kan men ook anders gekleurd 
onderwijs zooveel mogelijk tegemoet komen. Spreker kan 
©enter niet meegaan mei den wensen van den Heer VAN 
WIJNBERGEN om in eene bepaalde streek eene school van de 
daar meest voorkomende kleur op te richten en dan zich te 
redden met vrijstelling" te verleenen voor de bijwoning van 
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het godsdienstonderwijs. Het beste is, dat de bijzondere scho
len zich vrij kunnen ontwikkelen, doch dat er een voldoend 
aantal openbare scholen over het land worden verspreid. 

Practisch is het om den tegenwoordigen toestand alleen 
technisch te verbeteren, en principieele overwegingen hier 
verder te laten rusten. 

De Heer TYDEMAN sluit zich ook aan bij de verzoenende 
houding, die haar oorsprong ontleent aan de pi act ijk. De 
bruikbaarheid van eene school kan slechts betrekkelijk zijn; 
gaat men den bij zonderen scholen, ter wille van eigen paeda-
gogische inzichten, een sterk confessioneel karakter geven. 
dan komt men niet tot elkaar. De fout der hoogere burger
scholen is, dat de directeur is de primus inter pares van de 
leeraren, terwijl de rector op het gymnasium is gebleven de 
princeps; zóó moet men ook de hoogere burgerschool ver
anderen. 

"Wat nu betreft de toegankelijkheid, de bijzondere scholen 
mogen niet iemand, om welke reden ook, den toegang ont
zeggen. 

De Heer TER LAAN zal op het principieele van de /aak niet 
meer ingaan, doch wil toch vragen: waarom wil men toch 
voor de hoogere burgerscholen eene andere regeling dan voor 
de ambachts-, de visscherij-, de handels-, de teeken- en der
gelijke scholen? Waarom kan niet voor eene hoogere burger
school hetzelfde gelden als voor de eigenlijke vakschool, de 
ambachtssehool, waar in dit opzicht nooit moeilijkheid is 
ontstaan? 

De Heer VAN DER MOLEN zegt, dat hij bedoelde, dat er 
principieel gevraagd wordt dezelfde vrijheid en gelijkheid als 
ten aanzien van het lager onderwijs, doch voor de regeling 
daarvan bij het middelbaar onderwijs spreken andere elemen
ten mede, en daar komt het op aan. 

De VOORZITTER meent, dat de zaak thans verder aan de 
Subcommissiën kan worden overgelaten. In de volgende ver
gadering zal het bewaarschoolonderwijs aan de orde komen. 
Hij bepaalt die vergadering op Dinsdag 1 December a.s. te 
1 1 \ uur. Daarna sluit hij de vergadering. 

Goedgekeurd in de vergadering- van 15 April 1915. 

De Voorzitter, 

D. BOS. 
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